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Z P R A V O D A J
ročník VII / číslo 2 W W W . N E M O J A N Y . C Z

Z činnosti zastupitelstva

Výpis z usnesení ZO 13. 5. 2020
ZO schválilo:

• smlouvu č. PV-014330058004/ 

001 o zřízení věcného břemene 

s  E.ON Distribuce, a.s., na zho-
tovení kabelového vedení NN 
k  novostavbě RD Šebestová, přes 
obecní pozemek parc. č. 254/34, 
262/1 v  k. ú. Nemojany, viz Geo-
metrický plán č. 770-5002/2019, 
který je přílohou smlouvy. Věcné 
břemeno bude zřízeno za jedno-
rázovou úplatu 1 000 Kč. Veškeré 
náklady s tím spojené hradí opráv-
něný. ZO pověřuje starostu podpi-
sem smlouvy;

• smlouvu č. PV-014330058003/ 

001 o  zřízení věcného břemene 

s  E.ON Distribuce, a.s., na zho-
tovení 29× odběr kabelového ve-
dení NN k  nově vybudovanému 
území pro bydlení, přes obecní 
pozemek parc. č. 267 v k. ú. Nemo-
jany, viz Geometrický plán č. 769-
5001/2019. Věcné břemeno bude 
zřízeno za jednorázovou úplatu 
1 000 Kč. Veškeré náklady s tím spo-
jené hradí oprávněný. ZO pověřuje 
starostu podpisem smlouvy;

• smlouvu č. PV-014330059245/ 

001 o  zřízení věcného břeme-

ne s  E.ON Distribuce, a.s., na 
zhotovení kabelového vedení NN 
k  ČS kanalizace Žitný, přes obec-
ní pozemek parc. č. 262/7 v  k. ú. 
Nemojany viz Geometrický plán 
č. 778-0461/2020. Věcné břeme-
no bude zřízeno za jednorázovou 
úplatu 1  000 Kč. Veškeré náklady 
s  tím spojené hradí oprávněný. 

ZO pověřuje starostu podpisem 
smlouvy;

• znění smlouvy o  bezúplatném 

převodu vl. práva k  nemovité 

věci s  omezujícími podmínka-
mi č.  UZSVM/BV/83/2020-BVYM, 
předložené Úřadem pro zastupo-
vání státu ve věcech majetkových, 
Rašínovo nábř. č. 42, Nové Město, 
Praha 2, Územní pracoviště Brno, 
odloučené pracoviště Vyškov, Ma-
sarykovo nám. 16, Vyškov Brno, IČ: 
69797111. Návrh na zápis vkladu 
vlastnického práva k  převáděné-
mu majetku do KN podává převod-
ce. ZO Nemojany pověřuje staros-
tu podpisem smlouvy a  doložky 
ve smyslu § 41 zákona č. 128/2000 
Sb., o  obcích (obecní zřízení), ve 
znění pozdějších předpisů;

• stanovy Svazku obcí Drahan-

ská vrchovina ze dne 14. 6. 2016 
a  dodatek č. 1 k  těmto stanovám 
ze dne 26. 2. 2019;

• podpoření prodejny smíšeného 

zboží Nemojany 170, kterou pro-
vozuje Helena Grimová, poskyt-
nutím neinvestiční dotace ve výši 
30 000 Kč a pověřuje starostu uza-
vřením veřejnoprávní smlouvy ; 

• znění dodatku ke smlouvě 

o  zpracovávání grantových 

projektů ze dne 06.02.2019, uza-
vřeného mezi obcí Nemojany 
a  společností CYRRUS ADVISORY, 
a.s. a pověřuje starostu podpisem 
dodatku smlouvy;

• záměr pronájmu rybníka Cho-

bot spolku Chobot Nemojany, z.s., 

a  pověřuje starostu jeho vyvěše-
ním na úřední desce Obecního 
úřadu Nemojany;

• návrh smlouvy o dílo předložený 
vybraným dodavatelem Winning 

PS – stavební fi rma s.r.o., Křižíko-
va 72, Brno, IČ: 49436589;

• na základě předložení ekonomicky 
nejvýhodnější nabídky výběr do-

davatele poskytování inženýr-

ských služeb v  rozsahu výkonu 

technického dozoru investora 
a  výkonu činností koordinátora 
bezpečnosti a  ochrany zdraví při 
práci na staveništi při realizaci pro-
jektu „Nástavba a stavební úpra-

vy ZŠ v Nemojanech – ETAPA I.“, 

společnost HANDL s.r.o. Inženýr-

ská a investiční činnost a pověřilo 
starostu podpisem této smlouvy, 
ale jen v případě realizace akce;

• zařadit do rozpočtového opatření 
č. 1/2020 za měsíc květen částku 

1.500 Kč na fi nanční dar panu 

Vlastimilu Heckelovi a  částku 

30.000 Kč na neinvestiční do-

taci provozovatelce prodejny 

smíšeného zboží paní Heleně 

Grimové;

• čerpání fi nančních prostřed-

ků z  rezervního fondu ZŠ a  MŠ 

Nemojany, p.o., v maximální výši 
12  000 Kč na nákup ochranných 
prostředků;

• záměr odstranění chátrající 

stavby, parc. č. st. 130 v k. ú. Ne-
mojany, zastavěná plocha a  ná-
dvoří, objekt občanské vybave-
nosti, která je v majetku obce. 
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ZO souhlasilo:

• s  návrhem trati rychlostní 

zkoušky „Račická“

 s  průjezdem katastrem obce 
Nemojany – vedení rychlostní 
zkoušky, přejezdu a  objízdné 
trasy

 s užitím účelových komunikací 
v katastru obce Nemojany

 s povolením zvláštního užívání 
komunikací a  úplnou uzavír-
kou komunikací na trati rych-
lostní zkoušky v katastru obce 
Nemojany

 s  přechodnou úpravou pro-
vozu – umístěním dočasného 
dopravního značení na pozem-
cích ve vlastnictví obce Nemo-
jany

 resp. se všemi body žádosti 
Hanáckého rally klubu v  AČR 
v souvislosti s konáním „XXVIII. 
Rally Vyškov“ – RZ „Račická“, 
jako součást šampionátu LIQUI 
MOLY Rallysprint serie a Pohá-
ru 2+, ve dnech 11. září a  12. 
září 2020 a  pověřuje starostu 
zasláním souhlasného stano-
viska žadateli s  upozorněním 

na dodržování zvýšené bez-
pečnosti v  souvislosti s  využi-
tím průjezdu obcí.  

ZO nesouhlasilo:

• s  prodejem, směnou ani s  pro-

nájmem neoprávněně zabrané 

části pozemku (11 m²) parc. č. 
761/6 v  k. ú. Nemojany (viz GP č. 
PGP 201/2020-712) a  požaduje, 
aby žadatelé (majitelé parcely č. 
760/1 a  760/2) uvedli zabranou 
část pozemku do původního sta-
vu.

ZO zmocnilo:

• starostu obce jako delegáta na 

valnou hromadu společnosti Vo-

dovody a kanalizace Vyškov, a.s., 
pro rok 2020, a v dané věci mu udílí 
plnou moc k zastupování obce Ne-
mojany; 

• starostu obce jako delegáta na 

valnou hromadu společnos-

ti RESPONO, a.s., pro rok 2020 
a v dané věci mu udílí plnou moc 
k zastupování obce Nemojany. 

       
ZO projednalo:

• doporučení hodnoticí komi-

se, která provedla hodnocení 
nabídek k  podlimitní veřejné za-
kázce na stavební práce zadané 
v  otevřeném řízení dle zákona 
č.  134/2016 Sb., o  zadávání ve-
řejných zakázek v  platném zně-
ní (dále jen „zákon“), a  schvaluje 
výběr níže uvedeného dodava-
tele (viz tabulka), který se umístil 
na prvním místě. Zastupitelstvo 
obce Nemojany současně pově-
řuje starostu k vydání rozhodnutí 
o výběru dodavatele.

 Výsledná tabulka hodnocení na-
bídek k  VZ: „Nástavba a  stavební 
úpravy ZŠ v Nemojanech – ETAPA 
I.“ dle kritéria nejnižší nabídková 
cena (bez DPH) / doba záruky:

Výsled.
pořadí

Poř. 
číslo Obchodní fi rma Sídlo / místo 

podnikání IČ Nabídková cena 
v Kč bez DPH 

1. 2. „Winning PS – 
stavební fi rma s.r.o. 

Křižíkova 72, 612 
00, Brno, 49436589 19.795.150

Výpis z usnesení ZO 1. 4. 2020
zasedání proběhlo formou audio-

-konference on-line dálkovým přístupem
ZO schválilo:

• ZO schvaluje následující opatření 

v rámci krizového řízení:
 navýšení rozpočtu v  oblasti 

oddíl a  paragraf 5213 ochrana 
obyvatelstva s  ohledem na ne-
utěšenou situaci s koronavirem 
COVID-19 a  nepředvídatelný 
sled událostí;

 svolání krizového štábu obce 
(dále jen KŠO) a  plnění úkolů 
vyplývajících z  jeho činnosti 
v  případě vzniku mimořádné 
události na území obce;

 v případě vzniku krizové situace 
k zajištění transportu, distribuci 
a  dalším činnostem využít do-
pravní prostředek SDH Nemoja-
ny s určením pověřeného člena 
SDH, popř. jiné pověřené osoby;

 zajištění důležitých potřeb pro 
osamělé seniory a  osoby, které 
se nedokáží zaopatřit;

  zajištění informovanosti oby-
vatel obce v  době nouzového 
stavu vyhlášeného vládou ČR 
prostřednictvím webových strá-
nek obce, obecního rozhlasu, 
vývěsek (u  OÚ, zastávek MHD), 
využitím aplikace V  Obraze (in-
formace k  instalaci a  využití na 
webových stránkách obce);

 v  co největší míře dohlížet na 
dodržování nařízení a  doporu-
čení vyhlášených vládou ČR na 
veřejných prostranstvích obce 
a zejména v obchodě potravin;

 zajištění jednorázových ochran-
ných pomůcek pro případ mi-
mořádného opatření pro KŠO;

 zajištění distribuce roušek 
z  dobročinné výroby mezi po-
třebné;

 zajištění potřebného množství 
desinfekčních prostředků včet-
ně bezpečnostního listu;

 zajištění aplikace desinfekční-
ho postřiku na místech, kde je 

předpoklad soustředění většího 
počtu osob;

• rozpočet obce Nemojany na rok 

2020 následovně:
Příjmy budou schváleny na položky 
u daňových příjmů a transferů a ne-
daňové příjmy na oddíl a paragraf.
Celkové příjmy rozpočtu ve výši 
13.363.200 Kč 
Výdaje na oddíl a  paragraf celkem 
36.734.900 Kč 
Příjmy budou dorovnány do výše 
výdajů 23.371.700 Kč
Z  oblasti výdajové se schvalují ná-
sledující transfery: 
Neinvestiční transfery: 

•  634.000 Kč ZŠ a MŠ Nemojany 
• 5.000 Kč Český svaz včelařů, ZO 

Luleč – fi nanční dar 
•  49.500 Kč TJ Sokol Nemojany – 

zálohově 
• 3.000 Kč Svaz tělesně postiže-

ných Luleč – fi nanční dar 
• 5.000 Kč Myslivecký spolek Ne-

mojany – fi nanční dar
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• 15.000 Kč spolek Nemojáci – zá-
lohově 

•  15.000 Kč spolek Chobot Nemo-
jany – zálohově 

• 10.000 Kč ČZS – MO Nemojany – 
zálohově 

• 3.000 Kč Asociace Paprsek – fi -
nanční dar 

• 15.000 Kč SDH Nemojany – zálo-
hově 

Neinvestiční transfery obcím: 

Obec Drnovice: 
•  20.000 Kč SDH Drnovice 
•  1.000 Kč Pečovatelská služba 
Město Vyškov: 
• 12.000 Kč Veřejnoprávní smlou-

va – projednávání přestupků 
Sdružení obcí Drahanská vrchovina: 
•  20.000 Kč Příspěvek na provoz 
Oproti návrhu rozpočtu ZO souhla-
sí s navýšením výdajové oblasti:
odd. paragraf  
5213 – krizový a  nouzový stav 
o částku 98.000 Kč
6171 – vnitřní správa o  částku 
100.000 Kč – oprava komínu vložka 
+ kouřovod 

• pravidla rozpočtových opatření 
obce Nemojany na rok 2020 násle-
dovně:
 ZO stanovuje v  souladu s  §102 

odst. 2 písm. a) zákona č. 
128/2000 Sb., o obcích ve znění 
pozdějších předpisů, kompeten-
ci starosty obce k provádění jed-
notlivých rozpočtových opat-
ření v  rozsahu do 100.000  Kč, 
jsou-li vyvolána organizačními 
změnami, pokud tyto změny 
nevyvolají další nároky na fi -
nanční prostředky obce; 

 rozpočtová opatření ve vyšších 
částkách může starosta obce pro-
vádět jen v  případech zapojení 
účelově přidělených fi nančních 
prostředků z jiných rozpočtů, ne-
předvídatelných příjmů, dále kdy 
je zapojení výdaje nutné k zajiš-
tění chodu obce a kdy rozpočto-
vé opatření je nezbytné, protože 
výdaj musí být realizován; 

 zastupitelstvo si vyhrazuje 
právo na informaci o  každém 
rozpočtovém opatření prove-
deném v  kompetenci starosty 
na nejbližším zasedání ZO kona-
ném po schválení rozpočtového 
opatření starostou; 

 zastupitelstvo dále stanovuje, 
že ve výdajové části rozpočtu 
nesmí být překročen stanovený 
objem běžných a  kapitálových 
výdajů dle jednotlivých para-
grafů schváleného rozpočtu na 
rok 2020. V  rámci paragrafů se 
změna v  jednotlivých polož-
kách, včetně mzdových položek 
a  včetně změn mezi položkami 
běžných a  kapitálových výdajů 
povoluje;

 obsah kupní smlouvy, včetně je-
jích příloh, mezi obcí Nemojany 

a  spol. ŽITNÝ projekce a  inžený-

ring staveb s.r.o., jejímž předmě-
tem je koupě kanalizace splaško-

vé a dešťové za cenu 1 Kč bez DPH. 
Po řádném předání díla a  proško-
lení obsluhy ZO pověřuje starostu 
podpisem smlouvy;

 obsah kupní smlouvy mezi obcí 

Nemojany a  spol. ŽITNÝ projek-

ce a  inženýring staveb s.r.o., IČ: 
26257475, Bratislavská 894/23j, 602 
00 Brno, jejímž předmětem je veřej-

né osvětlení za cenu 1 Kč bez DPH. 
Po řádném předání díla ZO pověřu-
je starostu podpisem smlouvy;

 obsah návrhu darovací smlou-

vy mezi Jihomoravským krajem 
a  obcí Nemojany, jejímž před-
mětem je dar nově oddělených 

pozemků označených jako p. č. 
1384/3, p. č. 1384/4, p. č. 1384/5, p. 
č. 1384/6 a p. č. 1384/7 ze stávající-
ho pozemku p. č. 1384/1, všechny 
v k. ú. Nemojany;

 obsah návrhu darovací smlouvy 

mezi obcí Nemojany a  Jihomo-

ravským krajem, jejímž předmě-
tem je dar pozemků p. č. 31/3 a p. 
č. 1410/8, oba v k. ú. Nemojany;

 dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo č. 
02-0105-2018, o navýšení paušální-
ho poplatku za služby na 4 000 Kč 
bez DPH měsíčně, tak jak byl před-
ložen spol. LANAK CZ, a.s., a pově-
řuje starostu jeho podpisem;

 dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo č. 
20/03/2017, tak jak byl předložen 
spol. LABTECH s.r.o., a  pověřuje 
starostu jeho podpisem;

 provedené změny ze strany pro-

jekční kanceláře JPROJEKCE s.r.o., 
oproti původní PD a dodatku č. 02, 
s  tím, že dodatek č. 03 upravuje 
zpracování projektové dokumenta-

ce v rozsahu projektová dokumen-
tace pro žádost o  ZMĚNU STAVBY 
PŘED DOKONČENÍM, včetně zajiště-
ní povolení této stavby, inženýrské 
činnosti (tzn. zajištění souhlasných 
stanovisek dotčených orgánů), pro-
jektová dokumentace DPS – DOKU-
MENTACE PRO PROVÁDĚNÍ STAVBY, 
včetně jednotlivých specializací 
uvedených v aktualizované cenové 
nabídce, jež je nedílnou součástí do-
datku č. 03. Cena za plnění zůstává 
stejná tj. 176.250 Kč (bez DPH), která 
je uvedena v rámci dodatku č. 02 ze 
dne 15. 10. 2019. V platnosti zůstává 
také dohodnutá fakturace s tím, že 
první položka již byla objednatelem 
uhrazena. ZO souhlasí s  obsahem 
dodatku č. 03 ke smlouvě o dílo č. 
0412/2017 a pověřuje starostu obce 
jejím podpisem;

 dodatek č. 1 k  příkazní smlouvě 
č. 16722019, tak jak byl předložen 
spol. společnosti AP INVESTING, 

s.r.o., v  souvislosti s  Intenzifi kací 

ČOV a  podanou žádostí o  dotaci 
u JMK a pověřuje starostu jeho pod-
pisem;

 výběr dodavatele poskytování 

inženýrských služeb v  rozsahu 
výkonu technického dozoru inves-
tora a  výkonu činností koordiná-
tora bezpečnosti a  ochrany zdraví 
při práci na staveništi při realizaci 
vodohospodářského projektu Ne-
mojany – Intenzifi kace ČOV, spo-
lečnost AP INVESTING, s.r.o. a po-
věřuje starostu podpisem smlouvy;

 komisi pro otevírání obálek s na-

bídkami a  pověřením posouzení 
kvalifi kace, včetně náhradníků ve 
složení (za ZO Nemojany) starosta, 
Miloš Němec, náhradník Dalibor 
Pastorek, (za EU LEGAL ADVISORY 
s.r.o.) Mgr. Luboš Novosad, náhrad-
ník Mgr. et Mgr. Radomír Věntus. 
Úkony budou provedeny dne 14. 
04. 2020 v  15:00 hod. Za situace, 
kdy v době otevírání nabídek bude 
nadále trvat pandemie koronaviru 
(COVID 19), a s tím spojený nouzo-
vý stav, bude komise otevírat na-
bídky v elektronické podobě online 
bez fyzické přítomnosti jejích členů. 
Stejně tak další úkony budou v tom-
to případě probíhat s využitím elek-
tronických prostředků na dálku, ve 
snaze omezit šíření koronaviru.
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OÚ informuje

 Kontejnerová stání – nepořádek u popelnic, hromadění pytlů, Respono

Poděkování starosty

Oslava dne vítězství – odhalení pamětní desky

Vážení spoluobčané,
velice si vážíme vaší aktivity při třídění odpadu. Pro 

naše životní prostředí je to jistě důležité a jsme rádi, že si 
to téměř všichni uvědomujeme a vedeme k tomu i naše 
děti. I  zde platí… čeho je moc, toho je příliš… Co tím 
máme na mysli? Bohužel to, jakým způsobem třídíme, 
resp., jak moc se snažíme využít kapacity jednotlivých 
kontejnerů. Již několikrát jsme ve zpravodaji upozorňo-
vali, že molitan a linoleum do plastu nepatří a že porce-
lán ani WC mísy nepatří do skla. Samostatnou skupinu 
potom tvoří podnikatelé, kteří by si měli zvolit vlastního 
dodavatele služeb odpadového hospodářství, případně 
se zapojit do obecního systému svozu odpadu a nevy-
užívat kontejnerová stání pro občany naší obce. Množ-
ství veškerého vyprodukovaného odpadu nejen v naší 
obci je alarmující. Místa kolem kontejnerových stání 
jsou pravidelně obklopena dodatečným množstvím 
pytlů s plasty, papíry a kartony, které se vedle nich kupí 
a  kupí. Dotčená místa naši obec nezkrášlují a  nikterak 
nereprezentují. Navyšování objemu odpadového ma-

teriálu bude mít ekonomický dopad na budoucí cenu 
spojenou s  jeho svozem. Zaměstnanci RESPONA, a.s. 
musí s  každým dodatečným odpadem mimo kontej-
ner manipulovat zvlášť. Jestliže toto nastane u každého 
sběrného místa, prodlužuje se tím doba svozu odpadu 
o několik hodin. To má vliv na výši mzdy těchto zaměst-
nanců a  následně se samozřejmě promítne i  do ceny 
svozu odpadu. Množství odpadu v kontejneru je měři-
telné, ovšem v pytlích navíc nikoliv. Množství takto sve-
zeného odpadu je potom hůře kontrolovatelné a není 
v možnostech obce, aby před každým svozem provedla 
převážení pytlů a  následnou kontrolu vyúčtovaného 
svozu. A přitom je to v podstatě jednoduché – stačí jen 
plastové láhve a nápojové kartony sešlápnout a papíro-
vé krabice rozložit. Dodržování těchto dvou pravidel by 
v budoucnu mohlo přispět k udržení současné ceny za 
svozy odpadu. V opačném případě lze předpokládat, že 
náklady na svoz budou zvýšeny o dalších cca 10 %, tak 
jako tomu bylo i v minulém roce.

D. Trnavská a D. Hlavsa

Dodržováním a  respektováním 
všech nařízení nadřízených orgánů 
jsme společně překonali období 
nejistoty spojené s výskytem koro-
naviru, za což bych rád poděkoval 
všem obyvatelům naší obce. Sklá-
ním se před ochotou, obětavostí 
a  solidaritou našich žen, které se 
nezištně zapojily do šití roušek. 
Díky jejich skvělé a  vytrvalé práci 
jsme mohli zajistit distribuci pro 
osamocené a  potřebné a  později 
i  pro všechny naše starší spolu-
občany.  Jejich pílí došlo k  pokrytí 

prvotních potřeb a následně i k za-
jištění poptávky u dalších spoluob-
čanů. Poděkování patří paní Grimo-
vé za její spolupráci při distribuci 
potravin osamoceným osobám, za 
umožnění distribuce roušek pro-
střednictvím obchodu. Poděko-
vání patří i  děvčatům z  hospůdky 
U  Nádraží, které zajišťovaly rozvoz 
obědů osamoceným a  potřebným 
a  zajistily poptávku prostřednic-
tvím prodejního okénka. V  nepo-
slední řadě bych rád poděkoval 
pracovníkům obce za jejich aktivní 

a  ohleduplný přístup i  nad rámec 
svých pracovních povinností. Ještě 
jednou všem, kteří se aktivně po-
díleli svou pomocí, velké upřímné 
DĚKUJEME!!! 

D. Hlavsa

Vzhledem k okolnostem, kdy nebylo možné 1. května uspořádat vzpo-
mínkový pochod obcí, věnovaný obětem II. světové války, rozhodli jsme se 
konání akce posunout na 28. 6. 2020 od 14:00 hod. 

Během připomínkové akce bychom rádi slavnostně odhalili pamětní 
desku pilotovi RAF F. Heklovi.  

        D. Hlavsa, R. Klacek, A. Němcová
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Podpora obchodu v Nemojanech

Aplikace V OBRAZE

Sbírka pro Diakonii Broumov
Svoz nebezpečného 

odpadu

Obec Nemojany obdržela na základě podané žádosti 
z rozpočtu JMK dotaci ve výši 55.000 Kč v rámci dotačního 
programu Podpora provozu venkovských prodejen v JM 
kraji pro rok 2020 na realizaci akce „Zachování a udržení 
prodejny smíšeného zboží“. Poskytnutá dotace je ve výši 
50 % celkových nákladů (druhou polovinu poskytnuta 
z  obecního rozpočtu). Obec se snaží podpořit provozo-
vatele prodejny, protože si je vědoma, jak důležitá je pro 
život v obci. Význam prodejny se projevil zejména v uply-

nulém krizovém období, kdy se pro mnohé občany stal 
obchod jediným zdrojem potravin. Nejen vzhledem k této 
nepříjemné zkušenosti, ale i pro další rozvoj obce je důle-
žité, aby zde prodejna zůstala zachovaná. Pokud se naše 
vesnice nemá stát jen místem pro přespávání, ale má plnit 
i společenskou funkci, potřebuje tato přirozená místa se-
tkávání. K tomu může přispět jeden každý z nás. Tím, že 
v místní prodejně budeme co možná nejvíc nakupovat. 

B. Halasová

Představujeme naši novou službu pro občany a ná-
vštěvníky naší obce. Chcete být informováni o aktua-
litách z našeho webu? Chcete mít k dispozici důležité 
informace z  obce ve vašem chytrém telefonu? Právě 
pro vás je určena naše nová mobilní aplikace – V OB-
RAZE. 

Aplikace vám přináší přehled aktualit z  webu naší 
obce, upozorní vás na nově vložené zprávy, dozvíte se 
včas o pořádaných akcích, můžete si prohlédnout foto-
grafi e nebo dokumenty vyvěšené na úřední desce. Do 
aplikace se nemusíte registrovat, neposkytujete žádná 
osobní data. 

Jaké informace v aplikaci naleznete? 

Pozvánky na kulturní a jiné akce pořádané obcí, popř. 
spolky, fotogalerie, aktuality, záznamy z úřední desky. 

Co k aktivaci aplikace potřebujete? 

Mít chytrý telefon nebo tablet s operačním systémem 
Android či iOS, přístup na internet, místo v úložišti telefonu 
cca 13 MB. Další informace naleznete na webových strán-
kách obce v odkaze www.nemojany.cz/mobilni-aplikace/.

Vážení občané, naše obec se 
opět po roce zapojila do sbírky pro 
Diakonii Broumov. Veškeré věci, 
které chcete darovat, musí být za-
balené v igelitových pytlích, nádo-
bí v  krabicích. Darované věci bu-
dou přijímat ve dnech 8. 6. a 10. 6. 
v době od 8:00 do 17:00 hod v za-
sedací místnosti obecního úřadu 
pracovníci obce. 

Co můžete do sbírky věnovat: 

veškeré letní a  zimní oblečení 
(dámské, pánské, dětské), lůžko-
viny, prostěradla, ručníky, utěrky, 

záclony, látky (minimálně 1 m², 
prosíme, nedávejte nám odřezky 
a  zbytky látek), domácí potřeby 
(nádobí bílé i  černé, skleničky) za-
balené v krabici, vatované a péřo-
vé přikrývky, polštáře a deky, peří, 
obuv – nepoškozená a  v  párech 
(svázaných gumičkou), kabelky, 
batohy, drobné předměty z  do-
mácnosti, hračky – nepoškozené 
a  kompletní, také plyšové, menší 
elektrospotřebiče, hygienické po-
třeby, dětské potřeby (lze přijmout 
lahvičky, dudlíky...). 

Věci, které nelze přijmout:

ledničky, televize, počítače, ma-
trace, koberce – z ekologických dů-
vodů, nábytek, znečištěný a  vlhký 
textil.

Dne 13. 6. 2020 v  době od 11:00 
do 11:30 hod proběhne v  naší obci 
mobilní svoz nebezpečného odpadu 
a elektrozařízení. Kontejner bude při-
stavěn na obecním parkovišti za mos-
tem směr Habrovany (u Voráčového). 

Co je považováno za nebezpeč-

ný odpad? Například akumulátory, 
vyjetý motorový a převodový olej, zá-
řivky, znečištěné hadry, plechovky od 
barev, lepidla, desinfekční prostřed-
ky, čis  cí prostředky atd. 

Co jsou to elektrozařízení? Chlad-
ničky, pračky, sporáky, vysavače, vrtač-
ky, mikrovlnné trouby, myčky, žehličky, 
fritovací hrnce, pily, el. sekačky, televi-
zory, počítače, tiskárny, rádia, telefony, 
kopírky, kamery, el. hračky atd.

        D. Hlavsa
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Vážení čtenáři,
nepříznivá situace zapříčinila 

to, že knihovna byla delší dobu 
uzavřená. Snažili jsme se s  vámi 
komunikovat alespoň prostřednic-
tvím facebookové stránky. V  rám-
ci naší Literární kavárny jsme vás 
požádali o vložení fotografie s vaší 
oblíbenou knihou nebo knihou, 
kterou právě čtete, a kávou nebo ji-
ným nápojem, který u čtení pijete. 
Děkujeme všem, kteří poslali foto, 
a  přinášíme vám malou ukázku – 
viz fotografie níže.

Od 12. května je knihovna pro 
čtenáře opět otevřená za dodrže-
ní určitých hygienických opatření. 
Věříme, že se vše pomalu vrátí do 
normálu a  zase budeme fungovat 
bez omezení.

Obecní knihovna Nemojany

     Zprávy z činnosti zájmových organizací

Chobot Nemojany, z.s.

Máme za sebou rozjezd další sezóny. Na počátku roku 
jsme uspořádali výroční členskou schůzi, která byla letos 
podle stanov i  schůzí volební. Sešlo se nás dost na to, 
abychom byli usnášeníschopní. Předsedou spolku byl na 
další období zvolen jednohlasně M. Jonáš. Výbor spolku, 
který se v mezidobí rozšířil o dva členy, zůstal v původní 
podobě a bude pokračovat v dalším pětiletém období. 
Počet členů spolku vzrostl o  další obyvatele Nemojan. 
Jsme těsně před schvalováním další nájemní smlouvy 
k rybníku Chobot. K podpisu je po odsouhlasení připra-
vena i dohoda s p. Anovčínem o přístupu spolku na jeho 
pozemky. Nic tedy nebrání tomu, aby spolek po formální 
stránce pokračoval ve své činnosti i nadále. 

I  v  této pro všechny nelehké době nepřestáváme 
v práci.    

Ve spolupráci s  hotelem Nemojanský mlýn jsme za-
čali podnikat určité kroky k zamezení destrukční činnosti 
populace bobra na potoku Rakovec i v prostoru rybníku 
Chobot – doufejme, že se to podaří.

Ohradili jsme se proti způsobu hospodaření rybníkář-
ství Pohořelice na rybníku v Pístovicích. Opět totiž došlo 
k  vypuštění rybníka Pístovice v  jarních měsících (z  ko-
merčních důvodů) a hrozí situace, kterou už jsme už všich-
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TJ Sokol Nemojany

ni zažili – totálně vyschlý Rakovec, poloprázdný rybník 
Chobot, kdy se v letních vedrech strachujeme o osud rybí 
obsádky z důvodu nedostatku kyslíku ve vodě. Podniká-
me kroky ve spolupráci s obcí, aby k tomu již nedocházelo 
nebo byla zachována minimální průtočnost vody v  Ra-
kovci a šetřeno životní prostředí v naší lokalitě.

Abychom se mohli věnovat své hlavní činnosti – ry-
bolovu, vysadili jsme letos 1 000 kg kapra lysce v oprav-
du prémiové velikosti. Doplnili jsme i  násadu štik cca. 
45–50 cm a i dvě desítky kusů candátů k oživení chovu. 
Chytat je tedy opravdu co, jen mít trochu toho štěstí 
a chuti ryby „vysedět“.

Letos opět uspořádáme tradiční rybářské závody pro 
děti i členy spolku. Dětské závody budou 27. června, pro 

dospělé členy spolku na konci srpna. Ti šikovní se mohou 
těšit na pěkné ceny pro vítěze a občerstvení bude zajištěno!

V nemenší míře se věnujeme i pořádku a úpravě okolí 
vody a uklízíme nejen po sobě, ale i po návštěvnících ryb-
níku tak, abychom prostředí uchovali pěkné pro všechny. 
Máme za sebou první sečení trávy, úklid spadaných vět-
ví a pořezání stromů zničených bobrem. Vodu v rybníce 
jsme dvakrát vyvápnili. Dovolte, abych poděkoval všem 
členům spolku, kteří se věnují udržování pořádku. O bri-
gádách, kdy je potřeba více rukou, budou členové spolku 
včas informováni.

Podívejte se i na naši stránku na Facebooku, kde zve-
řejňuji aktuální novinky a také fotografi e.

Na závěr mi dovolte popřát členům spolku úspěšnou 
a naplno prožitou sezónu 
a  všem obyvatelům Ne-
mojan děkuji za podporu 
spolku a  rádi vás všech-
ny u  rybníka, o  který se 
staráme, uvidíme. Všem 
hodně zdraví!

Miroslav Jonáš
předseda spolku Cho-

bot Nemojany, z.s.

Valná hromada TJ Sokol Nemojany 

se bude konat 5. 6. 2020

 od 18:00 hod

Prosíme aktivní členy o účast. 
S ohledem na opatření týkající se koronaviru Covid19, 

bude s všestrannostním cvičením a fl orbalem započato v měsíci září. 
S předstihem poskytneme potřebné informace.



Nemojanský zpravodaj8

MŠ a ZŠ Nemojany

Distanční výuka v ZŠ Nemojany

Ostatní informace

Distanční výuka 

v MŠ NemojanyPravidelně vás zde informujeme, 
jaké akce se ve škole udály. Ovšem 
ani pískování, rytmická show, den 
poezie a divadla, vynášení Morany, 
interaktivní koncert … a další akce 
se uskutečnit nemohly. Ve středu 
11. března se uzavřela ZŠ Nemojany 
a nastaly „covidové prázdniny“. 

S  prázdninami však tento čas, 
kromě toho, že děti nechodí do ško-
ly, má pramálo společného.  Děti 
nacházejí každý den prostřednic-
tvím webových stránek školy učivo. 
Snaha byla dětem a  také rodičům 
co nejvíce ulehčit jejich práci, ale 
přitom je nezahltit a  vypíchnout 
z  učiva to podstatné a  pokud mož-
no alespoň částečně učivo probírat 
zajímavou formou. Vyučující hledali 
způsoby, jak zapojit všechny děti co 
nejvíce rovnocenným způsobem do 
výuky, aby nebyly diskriminované 

např. děti, které mají omezený pří-
stup k počítači, internetu apod. Děti 
mají možnost vzdělávat se nejenom 
prostřednictvím pracovních sešitů, 
listů a učebnic, ale také skrze on-line 
výuku, která probíhá pravidelně 2× 
týdně, případně výukových videí ši-
tých na míru, která vyučující pro děti 
natáčí. V  případě potřeby také děti 
využívají individuální on-line vzdělá-
vání a  rodiče individuální konzulta-
ce. I pedagožky se vzdělávají na dál-
ku, zúčastňují se webinářů a on-line 
setkávání s lektory v rámci kolegiální 
podpory. Přestože se mnohému no-
vému naučily jak děti, tak i paní uči-
telky, velmi výrazně se ukázalo, jak 
důležitý je osobní kontakt a  přímá 
interakce z  očí do očí přímo ve vý-
uce. Děti si zaslouží velkou pochva-
lu za jejich zodpovědný přístup ke 
vzdělávání.

K  uzavření mateřské školy do-
šlo 16. března. Všechny nás mrzelo, 
že krásné jarní období nebudeme 
trávit společně. Paní učitelky i přes 
komplikace chtěly zůstat v kontak-
tu s  dětmi a  i  nadále podporovat 
jejich rozvoj a  vzdělávání. Každý 
týden rodičům posílaly rozsáhlé 
náměty na práci a  činnosti s  dět-
mi – básničky, hry, tvoření apod. 
V  týdenních přípravách nechybě-
la témata, jako např. Jarní květiny, 
Mláďata v  přírodě, Velikonoce, Ča-
rodějnický týden a  v  neposlední 
řadě také týden věnovaný Svátku 
maminek.

 O  zážitky z  plnění úkolů, z  vý-
tvarného tvoření nebo každoden-
ních radostí z „Domácí školky“ (jak 
jsme si uplynulou dobu nazvali) se 
mohly rodiny podělit a  sdílet na 
fotografiích na stránkách školy. Dě-
kujeme všem dětem a  rodičům za 
jejich zapojení. Všichni však cítíme, 
že osobní kontakt je nenahraditel-
ný. Velmi se těšíme na společné se-
tkání ve školce, ať už od pondělí 25. 
5. 2020 nebo na začátku nového 
školního roku v září. 

Zápisy do ZŠ a MŠ
Zápisy do školy musely být také přizpůsobeny situaci ohledně koro-

naviru. Proběhly bez přítomnosti dětí a rodičů. Do základní školy v příš-
tím školním roce nastoupí 10 prvňáčků. Do mateřské školy jsme přijali 
25 přihlášek, ale přijato mohlo být jen 8 dětí, protože kapacita MŠ je plně 
naplněna.

V době uzavření školy jsme v mateřské 
škole vymalovali a pořídili nové osvětlení 
do třídy. Základní škola na vymalování te-
prve čeká až po plánované rekonstrukci.

I  přes výrazná omezení se nám poda-
řila uskutečnit jedna společná akce: Čaro-
dějná stezka. Děti dostaly mailem mapu 
a popis cesty a mohly se vydat na stezku. 
Cestou plnily různé úkoly a  hledaly po-
klad. Celá akce trvala tři dny, aby si cestu 
mohly projít všechny děti se svými rodiči 
individuálně.

Mgr. Romana Bártová, 
Mgr. Bc. Eliška Klvačová,

 Mgr. Tereza Příborská malování v MŠmalování v MŠ
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ŠKOLA V NEMOJANECH    
Povinná školní docházka, první na 

světě, se datuje do roku 1592 ve Falc-
ko-zweibrükenském vévodství v rámci 
Svaté říše římské. Postupně následova-
ly další státy a území. V naší zemi byly 
základy školní docházky položeny za 
vlády Marie Terezie roku 1774. Povin-
nou docházku pak zavedl školní zákon 
z roku 1869. Nyní u nás platí zákon č. 
561/2004, který upravuje základní 
školní vzdělání (včetně předškolního), 
kdy povinná doba pro školní docházku 
je devět školních roků, nejvýše však do 
konce školního roku, v  němž žák do-
sáhne 17 let věku.

Počátky školního vzdělávání ne-
mojanských dětí náleží do sousední 
obce Luleč. Nemojanské děti spolu 
s tučapskými a pístovickými navštěvo-
valy lulečskou školu. Pro velký počet 
žáků byla první škola v roce 1794 pře-
stavěna na větší. Velká vzdálenost pro 
každodenní docházku byla největším 
problémem. Šlo se za každého počasí 
tam i  zpět. Tehdy samozřejmě neby-
la žádná místní doprava, chodilo se 
převážně pěšky. První, kdo se dočkal 
změny, byly děti z Tučap, když jim byla 
postavena škola v  místě, roku 1869. 
V  Nemojanech byla škola postavena 
v  roce 1876. Tímto se všechny obce 
osamostatnily ve školní docházce. 
Nutno ještě popsat závislost učitelů na 
církvi. Škola byla přímo podřízena far-
nosti. Farář byl šéfem školy a  správce 
školy mu byl přímo podřízen (byl jeho 
poddaným). Nadučitel neměl žádného 
platu, svoji odměnu za práci dostával 
od občanů v naturáliích. Od vrchnosti 
z Habrovan dostával po žních pšenici, 
oves a na hotovosti 1 zlatý a 30 krejca-
rů. Z obcí, které posílaly svoje děti do 
školy, dostával pšenici, žito, oves, slá-
mu a k tomu 120 pecnů chleba ročně. 
Ze zdejší fary dostával za vykonanou 
práci pro faru, a to: za fundace (obecně 
prospěšné práce veřejnosti), za štolu, 
koledu, festivale, pašije a hraní na var-
hany, za regenschori (vedoucí církevní-
ho sboru) a doprovod kněze k zaopat-
řování nemocných, za zvonění, pečení 

hostií pro faru, opisování účtů a  jiné. 
Ročně celkem 98 zlatých a 52 krejcarů 
(1 zlatý = 60 krejcarů, roční plat vyššího 
úředníka 500–700 zlatých, v roce 1892 
zlatý nahrazen rakouskou korunou). 
Na svoje náklady si nadučitel musel 
vydržovat pomocného učitele, proto 
bylo na obcích vymoženo, aby fi nanč-
ně přispívaly. A to: Luleč 6 zl, Nemojany 
2 zl, Tučapy 4 zl, Pístovice 2 zl, Rostěni-
ce 4 zl, Zvonovice 2 zl. Celkem to činilo 
20 zlatých.

Je známo, že naši učitelé to nemě-
li zrovna lehké. Nadučitel měl přeci 
jakýsi byt, bydlel v „kaplánce“ s  rodi-
nou, ale podučitelé, ti museli ve dne 
i v noci živořit ve studené a vlhké tří-
dě. Za vysokými kachlovými kamny 
měli kavalec, starou skříní schovaný, 
ve skříni veškeré svoje bohatství – pár 
knih a svoje svršky. Kamna byla oprav-
du stará, kachle popraskané, topilo 
se v  nich velmi málo, neboť hodně 
čoudila. Takové bylo tehdy soukromí 
učitelského mládence. Trnek (povidel) 
bylo v našem kraji vždycky dost. Pro-
to brávali žáci z domu sobě na chleba 
dvojitou porci. Polovinu snědli s chle-
bem a  druhou polovinou zamazávali 
kachle kamen, aby se z nich nekouřilo. 
V takových podmínkách se nacházelo 
tehdejší školství. Na dokreslení ještě 
dvě malé příhody: 

1. Jedna se stala mladému poduči-
teli Václavu Kupčíkovi při povinnosti 
zvonění na věži kostela, kdy za velmi 
tuhé zimy, v  lehkém obleku, zvonil 
„klekání“ (je to zvonění 3krát denně – 
za úsvitu, v poledne a večer. Lidé měli 
pokleknout a pomodlit se. V době, kdy 
se ještě nenosily hodinky, sloužilo také 
k určování času). Po vstupu do koste-
la se mu zasekly dveře. Aby se mohl 
dostat z  kostela ven, začal zvonit na 
poplach. Přiběhnuvší sousedé jej pak 
z kostela dostali vypáčením dveří.

2. Druhá příhoda se stala podučiteli 
Františku Smutnému, zdejšímu rodá-
kovi z čísla 19, nemohl zimou vydržet 
o  vánočních prázdninách ve třídě ve 
školní posteli za kamny a probudil se. 

Hodiny neměl, měsíc svítil naplno. 
Maje za to, že jest již ráno, odzvonil brzo 
po půlnoci klekání a pak seběhl domů 
k rodičům se ohřát. Dnes se nám tyto 
drobné příhody zdají být úsměvné, ale 
tehdy to bylo vážné provinění, i když 
o trestu nemáme žádných dokladů.

Hrob nadučitele Antonína Hrob nadučitele Antonína 
Wiedermanna na hřbitově Wiedermanna na hřbitově 
u sv. Martina v Lulčiu sv. Martina v Lulči

Významným nadučitelem byl pan 
Antonín Wiedermann, (*9. 6. 1834), 
jehož hrob můžeme spatřit na lu-
lečském hřbitově. Jeho působení 
se datuje do období roku 1865, kdy 
nastoupil na  počátku školního roku 
a  bohužel jeho blahodárné působení 
trvalo pouze do roku 1869. Byl to vý-
borný učitel, hudebník tělem a  duší, 
muž rázný, přímý a  svědomitý. Všich-
ni občané si ho vážili. Byl prvním ini-
ciátorem k  založení prvního českého 
spolku LIBUŠA v Lulči. Jako hudebník 
se projevil v oblasti skladatelské, svoje 
skladby komponoval pod pseudony-
mem „Oskavský“. V  Lulči byl spřízněn 
s  rodinami Krajsovými a  Modlitbový-
mi. Po krátkém působení v  Lulči byl 
přeložen do Ivanovic na Hané, stal se 
tam nadučitelem a správcem školy. Pů-
sobil zde až do konce aktivního života 
a na zaslouženém odpočinku se dožil 
80 let. Zemřel 27. července 1914 a na 
jeho vlastní přání je místem poslední-
ho odpočinku lulečský hřbitov. Jeho 
syn Bedřich Antonín Wiedermann 
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(*10. 10. 1883 v  Ivanovicích na Hané) 
byl známý virtuos na varhany, profesor 
na Akademii múzických umění v Praze 
a skladatel. Byl známý nejen u nás, ale 
i  ve světě. Několikrát koncertoval na 
varhany v lulečském kostele sv. Marti-
na. Zemřel 5. 10. 1951 a je pohřben na 
Vyšehradském hřbitově. 

Dalším velmi významným učitelem 
byl František Balcárek (*17. 10. 1846), 
který nastoupil po Antonínu Wieder-
mannovi do lulečské školy v roce 1869. 
Byl jedním z  nejlepších učitelů v  Lul-
či, všichni jeho pamětníci na něj rádi 
vzpomínali. Z jeho pozůstalosti, kterou 
vlastnila jeho dcera paní Milada Tvrdá 
(manželka Dr. Josefa Tvrdého – české-
ho fi losofa), se dochovaly některé zá-
pisky, citáty a úvahy:
-  je-li učitel mimo školu zaměstnán, 

často z  toho soudíme, že ve škole 
špatně vyučuje. Myslím, že ne bez 
podstaty. Za jedno, jsa bez ustání 
namáhán, chvílemi ochabnouti 
musí, zadruhé nedostává času, aby 
se na školní vyučování náležitě při-
pravovati mohl.

-  v Lulči byl a  je vždy pořádek! Tato 
slova je slyšet každou chvíli. Jestliť 
ale také něco pravdivého na tom? 
Pořádek, ale podle starého zákona!

-  čtrnáctiletí žáci dělají nám často ve 
škole pouhou ostudu. Dobrý žák 
zůstane hodným vždycky. Čtrnácti-
letý hlupák chce se také něčím vy-
znamenati, ne-li jiným, alespoň svojí 
neohrabaností. A o podobné rozko-
línky zde v Lulči není nikdy nouze.

-  mezi nováčky (prvňáky) jeví se mi 
dosti čilý ruch. Jest opravdu rozko-
ší, dívati se, s jakou vážností pozo-
ruje malý žáček svou škrabaninu, 
s  jakou hrdostí čte průpovídky, 
které si naznačil čarami. Dítky při-
nesou s sebou do školy dosti dob-
ré vůle, jen že ji často ubíjí domov 
i škola. Dům otcovský neláskou ku 
všemu, co se vztahuje ke škole, tato 
pak opět nejapným vyučováním

-  naše školní budova se látá jako sta-
ré kalhoty. Vše je již sešlé, až hrůza. 
A  přece se ke stavbě nové školy 
naši páni stále nemají. Ti, co zma-
řili obmyšlenou stavbu, mají toho 
mnoho na svědomí!

-  žádné z dítek tak nerado do školy 
nechodí, jako když dítě rodičů, kteří 
žijí s učitelem v nedorozumění.

-  onehdy jsem měl 
s  naším kaplanem 
debatu o  Husovi. Jak 
těžko s  takovými lid-
mi rokovat, končí-li 
každá jeho věta: „Ale 
kacířem přece jen 
byl!“
Balcárek se výrazně 

zapsal do historie učitel-
ského hnutí na Vyškovsku 
jako jeho obětavý organi-
zátor. Stal se aktivním čle-
nem vyškovského česko-německého 
učitelského spolku, později českého 
spolku, kde byl určitou dobu jedna-
telem. V  roce 1887 se stal předsedou 
Učitelské jednoty Komenský. Ve výbo-
ru pak působil víc jak desetiletí. Často 
přednášel na spolkových schůzích 
a  okresních konferencích a  publiko-
val v  ústředním orgánu Moravských 
učitelů, v  časopisu „Komenský“. Byl 
také spolupracovníkem Ústřední Ma-
tice školské. V roce 1889 a opakovaně 
o pět let později byl svými kolegy zvo-
len, aby je zastupoval v okresní školní 
radě. Za své zásluhy o rozvoj učitelské-
ho hnutí na Vyškovsku byl v roce 1900 
jmenován čestným členem Učitelské 
jednoty Komenský. I  obec Luleč mu 
udělila čestné občanství.

Toto je malá ukázka k „obrazu“ vý-
znamné osoby, jakou byl nadučitel 
a správce školy v Lulči

František Balcárek. Na sklonku po-
měrně krátkého věku (50 let) se do-
stavila známá tzv. „učitelská nemoc“ 
(TBC). Zemřel 22. ledna 1902 a  je po-
chován na místním hřbitově v Lulči.

Rokem 1875 za nadučitele F. Bal-
cárka došlo k ukončení docházky nej-

prve z Pístovic a následně z Nemojan. 
Důvodem bylo postavení prvních škol 
v těchto obcích. U nás v Nemojanech 
to bylo v  Bránce, kde byla postavena 
nová budova (dnes jsou to domy č. 
p. 115 a 71). Škola byla postavena na 
základě rozhodnutí zdejšího obec-
ního výboru, a  především na nátlak 
tehdejšího starosty pana Jana Křičky 
¾ láníka z č. p. 3. Na vysvětlenou ještě 
dodávám, že v  roce 1872 přišlo naří-
zení od slavné ck. okresní školní rady 
z Vyškova, aby lulečská škola se rozší-
řila na troj-třídní školu. Měla se stavět 
nová škola a  nemojanská obec měla  
zaplatit. Tolik na vysvětlenou, proč se 
nemojanský starosta pan Křička vze-
přel a  konstatoval: Já myslím, že by 
bylo prospěšnější, kdybychom si raději 
vystavěli sami školu u nás a bude nás 
to méně státi, nežli bychom musili do 
Lulče platiti, a  tak nemusí naše dítky 
býti otroky (vysvětlení – myšleno na 
každodenní docházku dětí až do Lulče, 
za každého počasí).

Nastalo několikeré dopisování 
mezi obcí a  c.k. školní radou ve Vyš-
kově. Situace nebyla jednoduchá, po 
první žádosti na sl.ck. školní radu ve 

Pamětní cedule na varhanní skříni v kostele sv. Martina v LulčiPamětní cedule na varhanní skříni v kostele sv. Martina v Lulči

Druhá pamětní cedule na varhanách Druhá pamětní cedule na varhanách 

u  sv. Martina  v Lulčiu  sv. Martina  v Lulči
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Vyškově byl starosta „odmrštěn, ale 
neztratil mysli své a žádal znovu a zno-
vu, až nakonec se povolilo, by se zdejší 
škola postavila“. Také mezi občany na-
stala „vzpoura“ a vytvořily se dvě pro-
tistrany. Starosta tyto odpírače zvládl, 
byla to jeho velká zásluha a škola moh-
la být postavena. Stavitelem školy byl 
vybrán pan Josef Kolejka ¾ láník z č. p. 
5 a stavitelský mistr pan Čača z Lulče. 
Tesařské práce vykonal pan J. Kovářík 
a zámečnické pan J. Tilč.

Když byla škola dostavěna, byl 
vyhlášen „concurs“ dne 4. října 1875 
a hlásili se dva zájemci („conpetenti“). 
Místo učitele obdržel pan Navrátil, ro-
dák z Pěnčína na Moravě.

Dne 30. prosince 1875 uvítala škol-
ní mládež a občané nového učitele při 
jeho příjezdu vlakem na lulečské sta-
nici. Zde zahrála hudba a  průvodem 
se šlo do školy. Zde byla panu učiteli 
starostou obce panem Janem Křičkou 
předána budova nové školy. V proslo-
vu starosta nezapomněl „jadrnou“ řečí 
napomenout školní mládež i  rodiče, 
načež byla zahrána národní hymna.

 Když se situace se zprovozněním 
školy a jejím vybavením nejnutnějšími 
věcmi uklidnila, usnesl se školní vý-
bor na vysvěcení školní budovy. Toto 
proběhlo 18. června 1876 odpoledne. 
Zúčastnilo se velké množství lidí, včet-
ně přespolních a tato událost se stala 
opravdovou slavností národní. V 15:00 
hodin přijel vlakem z Vyškova pan c.k. 
okresní hejtman Beránek, doprováze-
ný purkmistrem Račickým, advokátem 
Dr. Svobodou, ředitelem občanských 
škol panem Freiem, učitelstvem a  ji-
nými pány. Na lulečské stanici uvítalo 
hosty obecní zastupitelstvo a  školní 
rada. Habrovanská hudební kapela za-
hrála císařskou hymnu, načež se prů-
vod ubíral až ke kapli sv. Jana Nepo-
muckého. Zde čekal velebný pán farář 
Antonín Šubert s kaplanem a ostatní-
mi žáky a učiteli z lulečské farnosti. Po 
krátkých obřadech v  kapli vyšel prů-
vod k  nové školní budově (v  Bránce) 
slavnostně okrášlené a počalo svěcení 
(zvenčí i  zevnitř). Následovaly krátké 
proslovy, nejprve hovořil pan farář A. 
Šubert, starosta obce J.  Křička, učitel 
Navrátil, c.k. okresní hejtman Beránek, 
který uzavřel svoji řeč provoláním troj-
násobné slávy Jeho Veličenstvu císaři 
Františku Josefovi I., což shromáždění 

s  nadšením opakovalo. Tím skončilo 
svěcení, následovaly přednesy básní 
od žáků a následný přesun opět v prů-
vodu ke kapli a  zde bylo slavnostní 
požehnání. V  příbytku učitelově byla 
slavnostní hostina, skvostně vystroje-
ná. Veselá společnost seděla v rozmaru 
při stole, vzpomínajíc i všech těch, kdož 
k slavnosti přijíti nemohli a k sedmé ho-
dině, teprve na znamení, že vlak se blíží, 
všem na nohy pomohlo, načež se vše 
volajíc Na zdar! panu J. Křičkovi, roze-
šlo. Po odchodu vzácných hostí počala 
hostina pro naše občany, kteří se četně 
dostavili. Po hostině se šlo do obecního 
hostince a počala taneční zábava, až do 
bílého rána. Tímto se slavnost skončila 
a zůstane památkou navždy.

Po této slavnosti počalo velké pro-
tivenství mezi občany (odpůrci školy), 
ale brzy to utichlo, neb přišly po žních 
obecní volby. Starostou byl zvolen pan 
Josef Kolejka. Následovala také volba 
nové školní rady, kde předsedou byl 
zvolen také pan Kolejka.

Při škole byla zřízena knihovna. 
Někteří občané darovali buď pení-
ze nebo přímo knihy (p. Kolejka, pá-
ter A. Adamec, mlynář Nenutil, p. M. 
Adamec, p. J. Kostelka). Horší to bylo 
s  tělocvičnou. Bylo sice nařízeno, že 
při škole musí být také krytá tělocvič-
na. Vzhledem k  nedostatku fi nancí 
byla požádána c.k. okresní školní rada 
o výjimku, bylo vyhověno, a tak byla 
zatím jen letní tělocvična zbudována 
až v roce 1877.

V  únoru 1878 postihla školní děti 
spála (tehdy vážná nemoc). Škola byla 
uzavřena, důkladně umyta a  vydezin-
fi kována. Zemřely dvě školačky a čtyři 
menší děti. Vyučování bylo obnoveno 
16. března.

Dar zdejší škole: pan Antonín 
Kunstovny, bývalý správce panství ha-
brovanského, který dne 17. srpna 1879 
zemřel v  Brně, odkázal zdejší škole 
100 zlatých.

   Tím, že nemojanské děti již necho-
dily do školy v Lulči, tak také přestaly 
navštěvovat bohoslužby u  sv. Isidora. 
To vadilo lulečskému faráři p. Antoní-
nu Šubertovi, proto se rozhodl přesta-
vět a  zvětšit malou kapličku sv. Jana 
Nepomuckého u  nás v  Nemojanech 
tak, aby školní mládež mohla navštívit 
mši svatou vždy každou středu, když 
zde sloužil. Kaple byla vystavěna a vy-
svěcena dne 11. dubna 1882, za účasti 
biskupa Netíka, prefekta biskupského 
semináře v Brně p. Antonína Adamce, 
lulečského kaplana Jana Mrázka aj. Do 
oltáře byla tehdy uložena kovová kra-
bice, která obsahovala spisy z té doby, 
fotografi e a pět medailonků. Toto vše 
bylo ve značně poškozeném stavu na-
lezeno při opravě na jaře roku 1991.

Povodeň – v úterý dne 19. června 
1883 se přehnala od východu k západu 
velká bouře. Ve 13 hodin začal prudký 
déšť a již ve 14 hodin vystoupila voda 
z břehů Luštínku a tekla ve velké šířce, 
rodiče museli své děti přenášet, proto-
že samy již nemohly přejíti. Ve středu 
20. června nemohlo býti vyučování, 
protože voda ještě více vystoupila, láv-
ka byla stržena, obyvatelé u potoka se 
museli vystěhovat nahoru, voda tekla 
přes dvory, chlévy apod. Z Bránky bylo 
možno se dostat pouze po žebřících. 
Dne 21. voda již opadla a opět se vy-
učovalo. Vše bylo pod vodou (louky, 
pole), u mostu stála po dva dny stráž.

Němčina se na škole vyučova-
la od 31. 12. 1875. Místní školní rada 
a  obecní zastupitelstvo se dohodlo, 

První škola v Nemojanech První škola v Nemojanech 

v Bránce č. p. 115 a 71v Bránce č. p. 115 a 71

Chobotský mlynář, starosta Chobotský mlynář, starosta 

a předseda místní školní rady pan a předseda místní školní rady pan 

Richard SkoupilRichard Skoupil
(Foto je z místního hřbitova, z hrobu 

Skoupilových – Zde odpočívají František 
a Marie SKOUPILOVI a jejich syn Richard 

Skoupil  *7. února 1857   †27. května 1899 ).



Nemojanský zpravodaj12

Nemojanský zpravodaj. • Vydává: Obec Nemojany, Nemojany 10, 683 03, IČO: 00292125. • MK ČR E 21918. Vychází čtvrtletně v nákladu 320 ks. 

Kontakt: obec.nemojany@iol.cz, tel. 517 353 241. •  Foto na titulní straně Ing. Andrea Němcová •  Uzávěrka příštího čísla: 1. 9. 2020. 

Grafi cká úprava a tisk: Tiskárna Brázda

že vyučování německého jazyka bylo 
„nejapné a hloupé“, a tak v říjnu 1883 
požádalo vys. c. k. okresní školní radu 
o  zrušení tohoto. Žádost zůstala celý 
rok na úřadě, až nový pan c.k. okresní 
hejtman a pan c.k. okresní školdozor-
ce vrátili nám žádost, abychom ji po-
dali znovu. To se ihned stalo a v měsíci 
říjnu 1884 byla poslána žádost nová. 
Netrvalo dlouho a naše škola byla dne 
22. prosince 1884 usnesením č. 11016 
vys. c.k. zemskou školní radou němči-
ny zbavena.

Změna učitele. Dne 30. června 1885 
byl stanoven novým učitelem pan Jo-
sef Kříž. 14. ledna 1886 byla provedena 
velká inspekce c.k. oresním školním 
inspektorem panem Antonínem  Vor-
lem. Této inspekce se zúčastnila i míst-
ní školní rada. Byly prověřeny znalosti 
žáků, včetně písní, pan inspektor vy-
jádřil velkou spokojenost s  výchovou 
a  výukou dítek, včetně tělesné zdat-
nosti. Poděkoval učiteli za jeho náma-
hu a  vytrvalost. Vzdán byl hold Jeho 
Veličenstvu císaři pánu Františku Jose-
fovi I. Na jeho počest zazpívána hym-
na. Místní školní radě inspektor odkryl 
nedostatky školy: špatné lavice, špat-
ná ventilace, kamna, oprava tabulí, 
dřevníku. Vydal pokyn, jak vše opravit. 

Koncem roku byl založen „školní 
fond“, základem bylo 6 zlatých, které 
věnoval vážený starosta a  předseda 
místní školní rady, chobotský mlynář, 
pan Richard Skoupil (*1857 †1899). Do 
fondu dále přispěli mladíci zdejší obce, 
výnosem 6 zlatých, z  martinských 
hodů. Do fondu bylo vloženo 5 zlatých 
z  výtěžku školního divadelního před-
stavení, vedeného správcem školy pa-
nem Františkem Banďouchem.

Dne 19. června 1887 bylo v  Lulči 
uskutečněno společné zasedání míst-
ních školních rad o obsazení industriál-
ní učitelky (vyučující ženským pracím 
a  domácím naukám). Žádostí bylo  7, 
vybrána byla slečna Plhalová, jako 
vyučující pro obě školy. 

31. prosince 1890 se konalo sčítání 
lidu. V  naší obci bylo napočítáno 
81  domů, 460 lidí, 33  koní, 120 krav, 
85 prasat, 54 koz, 28 úlů.

Úbytek žáků – tato událost sou-
visí s  bývalým zájezdním hostincem 

„Jezovická“, ležícím na katastru obce 
Nemojany. Majitelům této hospody, 
ležící při císařské silnici, se dařilo dobře, 
kdy krajem naší obce ještě neprobíha-
la železniční dráha. Od postavení 
železnice obchody vázly a  hostinec 
ztrácel na ceně, přecházel rychle z jed-
noho majitele na druhého. Poslední 
majitel, Josef Modlitba, koupil jej za 
1 200 zl. Když pak bylo mu právo k pro-
vozování živnosti hostinské odňato, 
rozbořil rozsáhlé stavení (jež vynikalo 
velikostí, jako stavby Jezuitů vůbec). 
Ohromné množství nahromaděné 
stavební hmoty prodal, utržil za ně 
5 000 zlatých. Při bourání byly nalezeny 
mince z  doby Marie Terezie. Více 
chudých rodin, které ve velké budově 
měly laciné byty, muselo se odstěho-
vati do svých domovských obcí. Tím 

se stalo, že počet žáků ve škole klesl 
z 84 na 74. Podoba „Jezovické“ z doby, 
kterou si pamatujeme, tak zdaleka 
neodpovídá původnímu rozsahu 
a významu (pro nás to byly už jen dva 
domky a ani tyto již dnes neexistují).

Pokračování příště.                     
Rudolf  Klacek, květen 2020

P.S. Dovoluji si podotknout, že 
v  textu používám často přímé citace 
z dobových materiálů, tyto neupravuji, 
nedávám do úvozovek a navazují pří-
mo na můj vlastní text. Upozorňuji na 
to z toho důvodu, že text potom vyzní 
staromódně a  zastarale. Z  mé strany 
je to záměr, aby se čtenář  dokázal 
přenést do minulé doby, a  zároveň 
mohl porovnat rozdíl s  dneškem. 
Děkuji za pochopení.


